
ACTA  DE  LA  SESSIÓ  ORDINÀRIA  DEL  CONSELL  DE  LES  ALCALDIES  DE  LA 
COMARCA DEL SEGRIÀ

Identificació de la sessió

Núm.: 5/2023
Caràcter: ordinària  
Data: 30 de novembre 2023
Horari: de 10.00 h. a les 11.15 h
Lloc: Sala de Plens del Consell Comarcal

Hi assisteixen:

• David Masot Florensa, president del Consell de les Alcaldies i alcalde de l'Ajuntament de 
Maials

• Jordi  Jaume  Vidal  Florensa,  en  substitució  de  Rosa  Pujol  Esteve,  alcaldessa  de 
l'Ajuntament d'Aitona

• Jaume Sanuy Lopez, alcalde de l'Ajuntament d'Albatàrrec
• Elena Farrus Farran, alcaldessa de l'Ajuntament d'Alcanó
• Gerard Companys Pujol, alcalde de l'Ajuntament d'Alcarràs
• Josep Maria Gras Charles, alcalde de l'Ajuntament d'Alcoletge
• Benet  Peró  i  Ma.  Carme  Hurtado,  regidors  en  substitució  de  Joan  Carles  Garcia 

Guillamon, alcalde de l'Ajuntament d'Alfarràs
• Joel Falcó Salla, alcalde de l'Ajuntament d'Alfés
• Joan Bosch Novell, alcalde de l'Ajuntament d'Almacelles
• Antoni Carré Cuadrat, alcalde de l'Ajuntament de Benavent Segrià
• Anna Belló, tinent alcaldia en substitució de Jordi Verdú Paijà, alcalde de l'Ajuntament de 

Corbins
• Manel Josep Solé Agustí, alcalde de l'Ajuntament de la Granja d'Escarp
• Francesc Xavier Mor Farré, alcaldessa de l'Ajuntament de Llardecans
• Begoña Iglesias, en substitució de Fèlix Larrosa Piqué, alcalde de l'Ajuntament de Lleida
• Josep Maria Vallès Vallès, alcalde de l'Ajuntament de Massalcoreig
• Eduardo Murgó Ballespí, alcalde de l'Ajuntament de Montoliu de Lleida
• Josep Jaume Solsona Batlle, alcalde de l'Ajuntament de Puigverd de Lleida
• Maria Teresa Cullerés Esteve, alcaldessa de l'Ajuntament de Sarroca de Lleida
• Josep Antoni Romià Pujol, alcalde de l'Ajuntament de Seròs
• Sandra Marco Casals, alcaldessa de l'Ajuntament de Soses
• Mario Urrea Marsal, alcalde de l'Ajuntament de Torrebesses
• Jordi Josep Latorre Sotus, alcalde de l'Ajuntament de Torrefarrera
• Jordi Figuerol Sarmiento, alcalde de l'Ajuntament de Vilanova de Segrià

També assisteixen:
Eva Forcat Escolà, secretaria del Consell Comarcal del Segrià
Sergi Fo Pifarré, gerent del Consell Comarcal del Segrià

Excusen assistència:
• Imma Roca Vidal, alcaldessa de l'Ajuntament d'Alguaire
• Jennifer Nadal Godinez, alcaldessa de l'Ajuntament d'Almatret
• Teresa Malla Aigé, alcaldessa de l'Ajuntament d'Almenar
• Joan Gilart Escuer, alcalde de l'Ajuntament d'Alpicat
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• Mariona Rebull Berengué, alcaldessa de l'Ajuntament d'Artesa de Lleida
• Fermí Masot Aymi, alcalde de l'Ajuntament d'Aspa
• Antoni Bosch Carabante, alcalde de l'Ajuntament dels Alamús
• Dante Alejandro Perez Berenguer, alcalde de l'Ajuntament Gimenells i Pla de la Font
• Miquel Carles Català Visa, alcalde de l'Ajuntament de la Portella
• Joan Andreu Urbano Fernandez, alcalde de l'Ajuntament de Rosselló
• Eduard Oró Prim, alcalde de l'Ajuntament de Sudanell
• Jaume Gort Quílez, alcalde de l'Ajuntament de Sunyer
• Àxel Curcó Panadés, alcalde de l'Ajuntaent de Torres de Segre
• Agustí Jiménez Pérez, alcalde de l'Ajuntament de Torre-serona
• Albert Solsona Arroniz, alcalde de l'Ajuntament de Vilanova de la Barca

Ordre del dia:

1. Aprovació de l’esborrany de l'acta de la sessió de 27 de setembre de 2023. 
2. Presentació  de  la  delegada  territorial  del  Govern  a  Lleida,  senyora  Maria  Montserrat 

Bergés Saura.
3. Declaració  institucional  per  incloure  el  risc  de sequera a  les  explotacions  agràries  de 

regadiu  que  tinguin  restriccions  en  el  reg  per  causes  meteorològiques  adverses i  no 
controlables pel propi agricultor.

4. Informes de Presidència.
5. Assumptes d’urgència.
6. Precs i preguntes.

Desenvolupament  de la sessió

1.Aprovació de l’esborrany de l'acta de la sessió de 27 de setembre de 2023

S’aprova per unanimitat l’acta de la sessió del Consell d’Alcaldies del dia 27 de setembre de 
2023.

2.Presentació de la delegada territorial del Govern a Lleida, senyora Maria Montserrat 
Bergés Saura

La delegada del Govern comença la seva intervenció exposant que el President del Consell 
Comarcal  va  assistir  a  la  Taula  Nacional  de  l’Aigua,  en  la  seva  comissió  territorial, 
promoguda pel president de la Generalitat i agraeix la bona predisposició del Consell perquè 
la sequera afecta a tot el territori, 

En segon lloc exposa que l’objectiu  de la  sessió d’avui  és fer  una radiografia  de temes 
importants. 

En primer lloc, un repàs dels diferents canals de comunicació que té la delegació del govern 
amb  els  consells   i  ajuntaments.  Recorda  que  hi  ha  un  grup  de  Whatsapp  i  que 
periòdicament s’envien correus amb informació de les convocatòries de subvencions que a 
la vegada s’intenten simplificar cada cop més, destaca la subvenció del Servei català de 
trànsit i projectes per fer front a la sequera com les subvencions de l’ACA. 

Pel que fa al tema del transport el Consell Comarcal ha demanat una reunió i aposten per fer 
un  transport  més  sostenible  amb  les  bonificacions  que  han  incrementat  de  manera 
exponencial l’ús del transport públic. Especialment a la comarca del Segrià i pel que fa al 
transport escolar hi ha el problema del transport des de l’estació d’autobusos de Lleida fins a 
la Caparrella que s’ha de millorar tot i que hi ha una concessió fins al 2028.
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Pel que fa al tema de les renovables evidencia que Lleida és la comarca que té més watts 
d’autoconsum. 

Pel que fa al projecte de Torreblanca exposa que Lleida té identitat pròpia en quant a la seva 
demografia ja que Lleida ciutat té 140.000 habitants i el municipi més gran següent en té 
18.000. Per això esdevindrà un pol d’activitat econòmica important atès que es necessita sòl 
industrial  i  és  una  aposta  del  govern  que  Lleida  esdevingui  “Terra  d’oportunitats”  ens 
diferents  espais  de  producció,  bioeconomia  circular,  la  planta  de  biogàs  d’Alcarràs,  la 
licitació de la planta de bioescalat, entre d’altres. 

Pel que fa a la economia financera s’ha licitat el servei de banca mòbil pels municipis que no 
tenen oficina bancaria. 

També destaca el projecte de dones transformadores per atendre les necessitats del món 
rural que necessitat projectes transformadors que provoquin canvis al voltant. 

La  Sra.  Leticia  Cortí  informa  que  hi  haurà  nova  línia  de  PUOSC  2025-2028  sense 
concurrència competitiva amb la mateixa partida o incrementada i que al 2024 sortiran les 
bases i convocatòria.  També explica que s’ha intentat justificar la justificació del PUOSC 
perquè es pugui cobrar el  40% de les actuacions fetes al 2022.  Per últim informa de la 
subvenció d’esports que cobreix el 100% de la inversió sense concurrència competitiva. 

El Sr. Manel Solé, alcalde de la Granja d’Escarp fa el prec d’una major flexibilitat en el canvi 
d’obres i que la puntuació canvi¨ ja que hi han actuacions que no s’han fet i s’hi ha hagut que 
renunciar. Pel que fa al Fons de transició nuclear expressa que el Consell  Comarcal del 
Segrià no hi pot estar dins agroalimentari i demana tenir veu als pobles en aquesta matèria i 
quan es faran efectives les transferències i quines actuacions es podran fer amb aquests 
fons. La Delegada del Govern respon que han fet arribar a la Generalitat la petició que hi  
pugui haver representació del Segrià i les Garrigues però cal modificar la llei. 

El Sr. Manel Solé, alcalde de la Granja d’Escarp pel que fa al tema de polígons industrials 
explica que al Segrià s’està treballant per donar a conèixer el sòl útil, alguns s’ells d’Incasol 
però amb el  problema que els  preus estan fora de mercat  la  qual  cosa desincentiva  la 
inversió i estimula la deslocalització d’empreses. La Delegada del govern defensa que s’ha 
de facilitar que vinguin les empreses i que el preu d’Incasol es deu als costos d’urbanització. 
Pel que fa al tema de les MATs el dia 11 es farà una reunió. 

L’Alcalde de Puigverd de Lleida, el Sr. Solsona, pregunta si es sap exactament quins són els 
municipis afectats per les MAT. La Delegada es torna a remetre a l’esmentada reunió on 
assistirà  Forestalia  amb municipis  de  Lleida  i  la  franja.  El  President  exposa  que  molts 
municipis  van fer  al·legacions al  projecte Lupus.  La Delegada respon que s’està fent  la 
tramitació a nivell de Parlament i s’està seguint el procediment administratiu. 

Per últim el President aprofita per denunciar l’infrafinançament del Consells i anuncia que 
s’està parlant amb ACM i FMC per fer accions conjuntes. 

3.Declaració institucional per incloure el risc de sequera a les explotacions agràries 
de regadiu que tinguin restriccions en el reg per causes meteorològiques adverses i 
no controlables pel propi agricultor
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El  Vicepresident  Manel  Ezquerra  exposa que vist  que l’article  19.1  del  Decret  legislatiu 
4/2003,  de  4  de  novembre,  pel  qual  s'aprova  el  Text  refós  de  la  Llei  de  l'organització 
comarcal de Catalunya estableix que “El consell d'alcaldes és integrat pels alcaldes dels 
municipis de la comarca i ha d'ésser convocat pel president del consell comarcal perquè 
informi el consell comarcal de les propostes que siguin d'interès per als municipis, abans de 
sotmetre-les a l'aprovació del ple, d'acord amb el que estableixi  el reglament orgànic del 
consell comarcal”, 

Vist que es considera d’interès per als municipis de la comarca la proposta que s’exposa a 
continuació informant-ne als alcaldes i a les alcaldesses i proposant els següents ACORDS:

Es sotmet el punt a votació que es aprovat per unanimitat dels membres presents per la qual 
cosa s’adopten els següents acords: 

PRIMER. Elevar al  Ple del  Consell  Comarcal  a proposta del  Consell  de les Alcaldies  la 
següent declaració institucional:
“El context actual de l’agricultura moderna requereix un rendiment òptim en tots els esglaons 
de la cadena de producció. Les inversions de la pagesia per assolir una collita, obliguen a 
inversions molt importants en mà d’obra, adobs, fitosanitaris etc. 

La rendibilitat i viabilitat d’una explotació agrària pot entrar en risc econòmic seriós en cas de 
patir  una sequera dràstica  que obligui  a  restriccions  com les que hem vist  en  el  Canal 
d’Urgell durant aquesta passada campanya de reg. 

Tanmateix, en moments de sequera important, és d’especial rellevància cercar mesures per 
assegurar la continuïtat de les explotacions agràries i una bona vertebració dels territoris 
rurals.  La  sequera  és  un  fenomen  climàtic  que  aquesta  última  campanya  ha  afectat 
significativament el nostre territori, impactant de manera directa en la producció agrícola i 
generant pèrdues econòmiques pels nostres pagesos i pageses. 

Atès que la imprevisibilitat dels patrons climàtics augmenta la vulnerabilitat de la pagesia en 
front a esdeveniments climàtics extrems, com la sequera. 

Atès que l’assegurança agrària és un instrument que té la pagesia per protegir-se de les 
pèrdues en les seves explotacions davant de sinistres meteorològics adversos, imprevisibles 
i no controlables pel mateix. 

Atès  que  la  sequera  és  un  fenomen  atmosfèric  natural,  que  depèn  de  les  condicions 
meteorològiques que vinguin donades i no és controlable per l’agricultor.  

Atès  que  el  risc  de  sequera  està  cobert  i  descrit  en  diferents  línies  d’assegurances 
d’Agroseguro, englobada dins el concepte “resta d’adversitats climàtiques”.”

Tots els Grups polítics del Consell Comarcal (CM-JUNTS, CP-PSC, AM-ERC, PP, ARA PL, 
VOX, C-COMÚ i AMUNT-CUP), proposen el Ple l’adopció dels següents acords:

“PRIMER. Que sigui considerada la sequera com a risc assegurable per a totes les línies 
d’Agroseguro, quan causi pèrdues per causes no controlables pel mateix agricultor en totes 
les explotacions de regadiu. 

SEGON. Que es tingui en compte i s’implanti aquesta garantia contemplant l’esmentat risc 
que afecti a tots els cultius de regadiu en els plans d’assegurances que ja han iniciat  el 
termini de contractació.
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TERCER. Trametre  la  present  declaració  institucional  a  tots  els  Ajuntaments  del  Segrià 
interpel·lant-los per  tal  de que els  seus respectius Plens aprovin  una moció,  manifest  o 
declaració institucional de suport. 

QUART. Trametre el present acord a Agrupación Española de Entidades Aseguradoras de 
los Seguros Agrarios Combinados per tal de que emprengui les accions necessàries per tal 
de dur a terme les peticions contingudes en el mateix.

CINQUÈ. Trametre el present acord al Departament d'Acció Climàtica, Alimentació i Agenda 
Rural de la Generalitat de Catalunya i al Ministerio de Agricultura, Pesca y Alimentación.”

4.Informes de Presidència

No n’hi ha.

5.Assumptes d’urgència

No n’hi ha.

6.Precs i preguntes

El  Vicepresident  Manel  Ezquerra  demana  que  els  respectius  Ajuntaments  passin  la 
declaració  institucional  pels  respectius plens ja  que es veu afectat  el  sector  de la  fruita 
especialment per la inversió que ha de fer el pagès a la petita i mitjana explotació per estar 
protegits. 

L’alcalde de Vilanova de Segrià pregunta com estan els plecs de les illes després de la 
sortida que es va fer a Montmeló. El president respon que en breu es farà la proposta i es 
passarà pel ple. 

Per últim el Sr. Gras exposa que falten 4 autocars a la Caparrella que ascendeixen a un 
preu de 200.000, que han demanat ajuda al Departament i que aquest no hi ha volgut entrar. 

I per últim exposa el problema del transport dels postobligatoris als instituts que finalment 
assumiran o els municipis o els pares o els dos conjuntament. 

Sense cap altre afer a tractar, el president aixeca la sessió en la data i hora assenyalades a 
l’encapçalament, del que com a secretària estenc aquesta acta i en dono fe.

Vist i Plau
El president del Consell de les Alcaldies  
David Masot Florensa
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